

论著

湖北钉螺人工感染、室内传代与模拟野外饲养的研究

夏英定, 汪世平, 刘雪琴, 高冬梅, 李庆华, 吴平, 陈秀春, 冯其梅, 周云飞, 张树菊

中南大学湘雅医学院寄生虫学系, 血吸虫病免疫与传播控制湖南省重点实验室, 长沙 410078

摘要:

目的: 通过人工方法将湖北钉螺制备成血吸虫感染性钉螺, 确定钉螺感染的最佳条件, 建立钉螺人工感染传代的室内株, 为研究其感染活性、遗传变异和疫苗等提供实验室依据。方法: 用尼龙绢筛集卵法收集日本血吸虫成熟虫卵, 常规法孵化毛蚴。将钉螺与毛蚴按不同比例进行感染, 感染方式分为个体感染和集体感染。个体感染随机分6组(I~VI组), 每组200只钉螺, 每只钉螺置单孔内分别感染, 钉螺感染毛蚴比例分别为1:0, 1:5, 1:10, 1:15, 1:20, 1:25; 集体感染随机分6组(VII~XII组), 每组200只钉螺, 按组别集中感染, VII~XII组钉螺感染毛蚴比例分别同I~VI组。然后对每组钉螺的感染数、死亡数及尾蚴逸出量进行比较, 确定最佳感染方法和比例。以第1代人工感染性钉螺逸出的尾蚴感染实验动物, 获取成熟虫卵并孵化毛蚴, 然后采用个体感染方式, 以1:15的比例继续感染钉螺, 获得第2代人工感染性钉螺。比较第1代与第2代人工感染性钉螺的感染数、死亡数及尾蚴逸出数。通过动物感染实验, 比较人工第1代、第2代感染性钉螺与自然感染性钉螺日本血吸虫成虫发育率、每克粪卵数(fecal eggs per gram, FEPG)及每克肝卵数(liver eggs per gram, LEPG)。结果: 个体感染I~VI组的钉螺感染数分别为0±0, 22.7±4.2, 31.7±4.5, 53.0±5.3, 39.3±5.9, 32.7±4.7; 钉螺死亡数分别为21.7±3.1, 25.0±3.6, 31.3±4.9, 44.7±6.5, 78.3±9.5, 89.7±13.6; 钉螺平均逸蚴量为0±0, 308.0±96.6, 428.1±146.2, 527.0±171.1, 571.4±148.9, 602.9±356.3。集体感染VII~XII组, 钉螺感染数分别为0±0, 12.3±2.5, 18.7±4.7, 28.3±4.2, 33.3±4.7, 29.3±5.5; 钉螺死亡数分别为22.7±3.8, 23.7±4.5, 28.3±5.5, 47.0±9.5, 75.7±8.5, 86.3±12.2; 钉螺平均逸蚴量为0±0, 244.5±57.3, 292.3±74.8, 347.1±100.8, 477.2±142.1, 447.3±161.4。用人工制备的第1代感染性钉螺对血吸虫进行人工传代研究, 成功获得了人工第2代感染性钉螺, 感染率为24.65%, 钉螺死亡率为24.50%; 与人工第1代钉螺26.65%的感染率及22.35%的死亡率差异均无统计学意义(P>0.05)。在尾蚴感染动物试验中, 人工第1代、第2代感染性钉螺与自然感染性钉螺的成虫发育率分别为68.50%, 73.50%, 71.00%, 3组间差异无统计学意义(P>0.05); 自然感染性钉螺和人工第1代、第2代感染性钉螺的FEPG分别为1 503±269, 1 683±233, 1 541±117; LEPG分别为6 641±1 819, 6 272±1 419, 7 263±1 643, 3组间比较差异无统计学意义(P>0.05)。结论: 通过用人工感染的方法可以获得日本血吸虫感染性钉螺。个体感染方式优于集体感染方式, 感染时钉螺与毛蚴的最佳比例为1:15。人工感染性钉螺经传代后, 第1代与第2代钉螺在感染数、死亡数及尾蚴逸出数等方面无明显差别。比较人工第1代、第2代感染性钉螺与自然感染性钉螺的成虫发育率、FEPG及LEPG, 差异也无统计学意义, 证明人工传代的血吸虫尾蚴(室内株)能达到自然野生株尾蚴的感染效果。

关键词: 日本血吸虫; 湖北钉螺; 毛蚴; 人工感染; 传代

Artificial preparation, indoor passage, and nature breed of *Oncomelania hupensis* infected with *Schistosoma Japonicum*

XIA Yingding, WANG Shiping, LIU Xueqin, GAO Dongmei, LI Qinghua, WU Ping, CHEN Xiuchun, FENG Qimei, ZHOU Yunfei, ZHANG Shuju

Department of Parasitology, Medicine School of Xiangya, Central South University; Key Laboratory of Immune and Control Schistosomiasis of Hunan Province, Changsha 410078, China

Abstract:

Objective To prepare the infected *Oncomelania hupensis* by artificial method for the research on the activity, vaccine, and genetic variation of *Schistosoma Japonicum* (*S. Japonicum*). Methods The mature eggs of *S. Japonicum* were collected by Nylon silk method and the miracidia were incubated under appropriate conditions. Negative snails were infected with miracidia in different proportion by means of individual or collective infection to seek the best method and proportion of infection between miracidia and snails. Infected snails were divided into 12 groups in total. I-VI groups were for individual infection and VII-XII groups were for collective infection. There were 200 snails in each group. The infection ratios between snails and miracidia in Group I-VI or VII-XII were 1:0, 1:5, 1:10, 1:15, 1:20, 1:25, respectively. The infected snails were screened, numbered, and reared singly. The amount of cercariae was calculated once every 10 days until the infected snails died. Then cercariae shedding quantity, infection quantity, and mortality of infected snails in every group were compared to find the best infection method and the best infection proportion between miracidia and snails. The cercariae were collected from the first generation of infected snails and were used to infect experimental animals. The mature eggs of *S. Japonicum* were saved from the infected experimental animals and incubated to get

扩展功能

本文信息

Supporting info

PDF(977KB)

[HTML全文]

参考文献[PDF]

参考文献

服务与反馈

把本文推荐给朋友

加入我的书架

加入引用管理器

引用本文

Email Alert

文章反馈

浏览反馈信息

本文关键词相关文章

日本血吸虫; 湖北钉螺; 毛蚴; 人工感染; 传代

本文作者相关文章

PubMed

miracidia. The snails were artificially infected by the second generation of infected snails. The developmental rates of adult worms, the egg density in fecal and liver were compared between artificially and naturally infected snails. Results In individual infection Group I -VI, the average infection value of snails were 0 ± 0 , 22.7 ± 4.2 , 31.7 ± 4.5 , 53.0 ± 5.3 , 39.3 ± 5.9 , 32.7 ± 4.7 , the average fatality of snails were 21.7 ± 3.1 , 25.0 ± 3.6 , 31.3 ± 4.9 , 44.7 ± 6.5 , 78.3 ± 9.5 , 89.7 ± 13.6 , and the average value of cercariae shedding from infected snails were 0.0 ± 0.0 , 308.0 ± 96.6 , 428.1 ± 146.2 , 527.0 ± 171.1 , 571.4 ± 148.9 , 602.9 ± 356.3 , respectively. In collective infection Group VII-XII, the average infection value of snails were 0 ± 0 , 12.3 ± 2.5 , 18.7 ± 4.7 , 28.3 ± 4.2 , 33.3 ± 4.7 , 29.3 ± 5.5 , and the average fatality of snails were 22.7 ± 3.8 , 23.7 ± 4.5 , 28.3 ± 5.5 , 47.0 ± 9.5 , 75.7 ± 8.5 , 86.3 ± 12.2 , and the average value of cercariae shedding from infected snails were 0 ± 0 , 244.5 ± 57.3 , 292.3 ± 74.8 , 347.1 ± 100.8 , 477.2 ± 142.1 , 447.3 ± 161.4 , respectively. The second generation of artificially infected snails was obtained successfully. The average infection rate and fatality rate for the second generation of artificially infected snails were 24.65% and 24.50%, both of which were not obviously different from that of the first generation of artificially infected snails ($P > 0.05$). In the animal experiment, the worm growth rate for the naturally infected snails, the first or second generation of artificially infected snails were 68.50%, 73.50% or 71.00%. There was no obvious difference among them ($P > 0.05$). The fecal (or liver) eggs per gram for the naturally infected snails, the first or the second generation of artificially infected snails were $1\ 503 \pm 269$, $1\ 683 \pm 233$, or $1\ 541 \pm 117$ (or $6\ 641 \pm 1\ 819$, $6\ 272 \pm 1\ 419$, or $7\ 263 \pm 1\ 643$). There was no significant difference among the 3 groups ($P > 0.05$). Conclusion Infected snails can be obtained through the artificial method by using *S. Japonicum* miracidia to infect snails. Individual infection has the advantage over collective infection. The optimal proportion of infection between snails and miracidia is 1 : 15. There was no significant difference between the first and the second generation of artificially infected snails in the average of cercariae shedding, infection, and fatality average of snails. There was no significant difference between artificially and naturally infected snails in the developmental rate of adult worms, fecal and liver eggs per gram.

Keywords: *Schistosoma Japonicum*; *Oncomelania hupensis*; miracidia; artificially infected; passage

收稿日期 2010-09-03 修回日期 网络版发布日期

DOI: 10.3969/j.issn.1672 7347.2011.

基金项目:

通讯作者: 汪世平

作者简介:

作者Email: spwang@126.com

参考文献:

- [1] 卫生部国际合作司国际合作处. 血吸虫病的实况报道 [R]. 世界卫生组织简报, 2008, 404 (2):13 14. Department of International Cooperation, International Cooperation, Ministry of Health, China. Schistosomiasis fact sheet [R]. World Health Organization Bulletin, 2008, 404 (2):13 14.
- [2] Zhou X N, Guo J G, Wu X H, et al. Epidemiology of schistosomiasis in the People' s Republic of China [J]. Emerg Infect Dis, 2007,13(10):1470 1476.
- [3] 汪世平. 医学寄生虫学 [M]. 2版. 北京:高等教育出版社, 2009:131. WANG Shiping. Medical parasitology [M]. 2nd ed. Beijing: Higher Education Press, 2009:131.
- [4] Liang S, Yang C, Zhong B, et al. Re emerging schistosomiasis in hilly and mountainous areas of Sichuan, China [J]. Bull World Health Organ, 2006,84(2):139 144.
- [5] Liang S, Seto E Y, Remais J V, et al. Environmental effects on parasitic disease transmission exemplified by schistosomiasis in western China [J]. Proc Natl Acad Sci USA, 2007,104(17): 7110 7115.
- [6] Rudge J W, Carabin H, Balolong E, et al. Population genetics of *Schistosoma japonicum* within the Philippines suggest high levels of transmission between Humans and Dogs [J]. PLoS Negl Trop Dis, 2008,2(11):340.
- [7] 苏业群, 肖军, 王辉龙, 等. 岳阳市北区视冲钉螺对日本血吸虫毛蚴感受性实验 [J]. 实用预防医学, 1995, 2 (3):149. SU Yequn, XIAO Jun, WANG Huilong, et al. Susceptibility experiment on *Schistosoma Japonicum* miracidium snail in JianChong of Yueyang [J]. Practical Preventive Medicine, 1995, 2 (3):149.
- [8] 姜玉骥, 戴建荣. 感染性钉螺释放尾蚴与生存情况观察 [J]. 中国血吸虫病防治杂志, 2002, 14(3): 228 229. JIANG Yuji, DAI Jianrong. Observations on schistosome cercariae from infected snails [J]. Chinese Journal of Schistosomiasis Control, 2002, 14(3): 228 229.
- [9] 孙乐平, 洪青标, 周晓农, 等. 不同数量毛蚴对不易感钉螺种群感染性的研究 [J]. 中国血吸虫病防治杂志, 2003, 15 (4): 279 281.

- SUN Leping, HONG Qingbiao, ZHOU Xiaonong, et al. The infectivity of different number of miracidia to unsusceptible snails [J]. Chinese Journal of Schistosomiasis Control, 2003, 15 (4): 279 281.
- [10] 石孟芝, 余冬保, 魏望远, 等. 野外自然与室内人工血吸虫感染性钉螺尾蚴感染小鼠的观察 [J]. 实用预防医学, 2003, 10 (6):962 963.
- SHI Mengzhi, YU Dongbai, WEI Wangyuan, et al. Observation of the mice infected by cercariae which were released by natural and artificial indoor field schistosome infected snails respectively [J]. Practical Preventive Medicine, 2003, 10 (6):962 963.
- [11] 孙乐平, 周晓农, 洪青标, 等. 日本血吸虫幼虫寄生对钉螺生存影响的研究 [J]. 中国血吸虫病防治杂志, 2004, 16 (4): 265 268.
- SUN Leping, ZHOU Xiaonong, HONG Qingbiao, et al. Effect of Schistosoma Japonicum infection on Oncomelania Hupensis [J]. Chinese Journal of Schistosomiasis Control, 2004, 16 (4): 265 268.
- [12] 舒利民.日本血吸虫毛蚴对钉螺的钻穿及在螺体内的分布和移行 [J].动物学报, 2000, 46 (3) : 249 254.
- SHU Liming. Penetration, distribution and migration of Schistosoma japonicum miracidia in Oncomelania Hupensis [J]. Acta Zoologica Sinica, 2000, 46 (3) : 249 254.
- [13] 奚伟萍, 姜玉骥, 孙庆祺. 泥土混合饲料饲养钉螺的实验观察 [J]. 中国血吸虫病防治杂志, 1997, 9(1) :46 47.
- XI Weiping, JIANG Yuji, SUN Qingqi. Experimental observations of snails fed by the mixture of Mud and soil [J]. Chinese Journal of Schistosomiasis Control, 1997, 9(1) :46 47.
- [14] 孙乐平, 周晓农, 洪青标, 等. 日本血吸虫在钉螺体内发育成熟积温的初步研究 [J]. 中国人兽共患病杂志,2001,17 (4):80 82.
- SUN Leping, ZHOU Xiaonong, HONG Qingbiao, et al. The preliminary study on the growing defree day (GDD) of Schistosoma japonicum developing in the intermediate snail host, Oncomelania Hupensis [J]. Chinese Journal of Zoonoses, 2001,17 (4):80 82.
- [15] 周晓农. 钉螺生物学 [M].北京:科学出版社,2008.
- ZHOU Xiaonong. Snail biology [M]. Beijing: Science Press, 2008.
- [16] 毛守白. 血吸虫生物学与血吸虫病防治 [M]. 北京:人民卫生出版社, 1990: 95 101.
- MAO Shoubai. Schistosome biology and prevention of schistosomiasis [M]. Beijing: People's Medical Press, 1990: 95 101.
- [17] Pesigan T P, Hairston N G, Jaurequi J J, et al. Studies on Schistosoma japonicum infection in the Philippines [J]. Bull WHO,1958,18(4):481 485.
- [18] 谭鸿群.血吸虫感染对钉螺生殖的影响及其它方面的危害 [J]. 寄生虫学报,1966, 6(1):91 95.
- TAN Hongqun. The effect of Schistosome infection on snail reproduction and other aspects [J]. Acta Parasitology, 1966, 6(1):91 95.
- [19] 胡忠勤, 周贤坤, 王文霓. 四川日本血吸虫在安徽钉螺体内传代的研究 [J]. 四川动物,1988,7(4):37 38.
- HU Zongqin, ZHOU Xiankun, WANG Wenli. The passage of Schistosoma japonicum from Sichuan in the vivo of Anhui snail [J]. Sichuan Journal of Zoology, 1988,7(4):37 38.

本刊中的类似文章